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یک منبع نزدیک به دولت روحانی با اشــاره 
بــه اتهاماتی که طی روزهای اخیر از ســوی 
دستگاه تبلیغاتی دولت سیزدهم علیه دولت 
قبل مطرح می شود، گفت: اینکه هر نوع ضعف 
و فسادی را در دولت با تعمیم و قلب واقعیت و 
ارائه اطلاعات مغشوش و آشفته به دولت قبل 
ارجاع می دهند، تکنیک نخ نماشده ای است که 
افکار عمومی دیگر باوری به آن ندارد. در این 
زمینه هم گزارش اولیه ســازمان بازرسی کل 

کشور به قدر کافی گویاست اما حال که چنین 
تخلف بزرگی کشف شده و عزم دستگاه قضا 
نیز بررسی غیرنمایشی پرونده های فساد است، 
بهتر اســت به طور عمومی این پرونده را در 
محضر ملت منتشــر کنند تا به این سؤالات 

پاسخ داده شود:
۱- رونــد تخصیص ارز به این گروه تجاری در 
هر سال به تفکیک واردات چای و ماشین آلات 
چه میزان بوده است؟ تا پایان دولت دوازدهم 

چه میزان ارز به آن تخصیص یافته است و پس 
از آن چه میزان؟

رابطه سازمان یافته در فساد بزرگ ۴ میلیاردی 
واردات چــای /چرا رئیســی وزیر وقت جهاد 

کشاورزی را از دولتش کنار گذاشت؟
۲- مراجــع قانونی نظارتــی و قضایی به طور 
شفاف و علنی اعلام کنند فساد و سوءاستفاده 
متهمان، با تبانی چه مقاماتی و در چه زمانی 

اتفاق افتاده است؟
۳- درحالیکه قریب به یکصد شرکت تولیدی و 
بازرگانی، به امر واردات چای مشغول هستند، 
چرا در سال ۱۴۰۱ از کل ارز تامین شده برای 
واردات چــای که حدود یــک میلیارد و ۳۹۶ 
میلیون دلار بود، یک میلیارد و ۱۰۱ میلیون 
دلار فقط به این گــروه اختصاص پیدا کرده 

است؟ 
۴- میانگین واردات چای طی ۵ سال منتهی 
به ۱۴۰۰، بین ۶۰ تا ۶۵ هزار تن بوده اســت، 

چرا در ســال ۱۴۰۱ به یکباره رقم واردات به 
۱۱۰ هزار تن رسیده  است؟

۵- اگر آغاز این فساد از سال ۱۳۹۸ بوده چرا 
رئیس وقت سازمان بازرسی کل کشور که امروز 
رئیس دفتر ویژه رئیس جمهوری و رئیس وقت 
قوه قضائیه که امروز رئیس جمهوری است، در 
آن زمان گزارشی به مقامات ذی ربط نداده اند و 
آن را منتشر نکرده اند؟ به گفته این منبع آگاه، 
طبق اطلاعیه سازمان بازرسی کل کشور ۷۹ 
درصد از ارز نیمایی تخصیص یافته برای واردات 
چای، به این گروه تجاری اختصاص پیدا کرده 
اســت. علاوه بر آن طی ســال های ۱۴۰۰ و 
۱۴۰۱ ثبت ســفارش های این گروه به میزان 
»بیشتر از نیاز کشور« تأیید و به محض ارسال 
برای بانک مرکزی تخصیص لازم انجام شــده 
اســت. وی افزود: به رغم انتشار این اطلاعات 
روشن، دســتگاه تبلیغاتی دولت سیزدهم، با 
این ادعا که »ریشــه تخلف و فساد ارزی یک 

شرکت مطرح در زمینه واردات چای به سال 
۱۳۹۸ بازمی گردد« و »کشف فساد و برخورد 
با آن در دولت سیزدهم«، »دم کشیدن چای 
 پررنگ در مطبخ دولت قبل« و... سعی کردند 
طبق رویه مرســوم بدون مشخص شدن ابعاد 
پرونده، با هیاهو دولت ســابق را متهم کنند. 
امــا همانطور که جلوگیری از فســاد نیازمند 
شــفافیت اســت، در مبارزه بــا آن نیز باید 
شفافیت را به کار گرفت. ارائه اطلاعات ناقص و 
مغشوش و جهت دهی افکار عمومی برای سلب 
مسئولیت از خود، نه به فسادستیزی می انجامد 
نه اعتمادسازی. این منبع آگاه تاکید کرد: ارائه 
اطلاعات جامع و برخورد غیرنمایشــی با این 
پرونــده و پیگیری مســئولان متخلف در هر 
رده و هر دولتی می تواند گامی رو به پیش در 
جهت فسادستیزی مسئولانه باشد؛ عزمی که 
اظهارات امروز سخنگوی قوه قضائیه نیز نوید 

آن را می دهد.

 رئیس جمهور کوبا، همسرش و هیأت همراه 
با حضــور در حرم مطهر امــام خمینی به 
مقام شامخ رهبر کبیر انقلاب اسلامی ادای 
احترام کردند. رئیس جمهور کوبا ســپس با 
یادگار امام دیدار کرد.حجت الاســلام سید 
حســن خمینی در این دیدار با اشــاره به 
خاطره حضور فیدل کاســترو در حرم امام 
خمینی)ره( و جماران، و ســفر خود به کوبا، 
آن ســفرها را »بسیار خاطره انگیز« خواند و 
گفت: او از نظر شــخصیتی توانایی جذب و 
برقراری ارتباط بالایی داشــت و برای نسل 
ما شــخصیتی بســیار دارای احترام و نماد 

مبارزات آزادی خواهانه است. او در کنار چه 
گوارا نماد شخصیت هایی بود که زیر بار ظلم 
نمی رفتند و امیدوارم کوبا راه ایشان را ادامه 
دهد. وی گفت: آقای کاســترو خود را بسیار 
باور داشت و این ویژگی روانی او همواره برای 

بنده جذاب بود. 
سید حسن خمینی خطاب به رئیس جمهور 
جمهور کوبا گفت: آینده کوبا با وجود یاران 

کاسترو حتما روشــن است و شما دوستان 
زیادی در ایران دارید.یــادگار امام با آرزوی 
پایان یافتن وقایع غزه گفت: تمام منطقه به 
خاطر این وقایع در فضایی غمناک به ســر 

می برد. 
وی یادآور شد: اشتباهات امریکا برای مردم 
کوبا بیش از هرکس ملموس است  و شما باید 
به تلاش های خود در مجامع بین المللی در 

قبال این وقایع ادامه دهید.
رئیس جمهوری کوبا: امام خمینی یک 

رهبر بزرگ قابل ستایش است
 در ایــن دیــدار میــگل دیاز کانــل نیز بر 
امــکان همکاری دو کشــور بــرای خنثی 
کــردن تحریم های امپریالیســم جهانی در 
حوزه های مختلف مانند فناوری، بهداشــت، 
همکاری های دانشــگاهی و… تأکید کرد. 

وی افزود: ما فیدل را به عنوان الگوی هرروزه 
ی ما در کارها قرار داده ایم. زمانی که انقلاب 
ایران به پیروزی رســیدیم مــا دانش آموز 
بودیم. در آن زمــان امام خمینی و رهبران 
مذهبی همراه ایشــان بــه چهره هایی الهام 
بخش تبدیل شدند. برای ما شگفت انگیز بود 
که آنان چگونه در مبارزه خود موفق شدند و 
توانستند قدرت امپریالیستی حاکم بر ایران 
را شکست دهند و ارزش های اخلاقی مدنظر 

خود را محقق کنند. 
بــه همین خاطر امام خمینی در میان ما به 

یک رهبر بزرگ قابل ستایش تبدیل شد.

واکنش منبع نزدیک به روحانی درباره فساد واردات چای: 

در محضر ملت منتشر کنید

سید حسن خمینی:

آینده کوبا با وجود یاران کاسترو حتما روشن است

کواکبیان:
مسئله اصلی اصلاح رویه های فسادزا 

درون سیستم است
 دبیرکل حزب مردم سالاری در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: 
درفساد مربوط به چای دبش،ارجاع موضوع به دولت رئیسی یا دولت روحانی 
واتهام این شــرکت یا آن شرکت مهم نیست؛ مســئله اصلی اصلاح رویه های 

فسادزای درون سیستم است.
توقع مردم، واکنش موثرصاحبان تریبون های رســمی وارکان حکومت و حل 
ریشــه ای هرگونه فســاد با معرفی  و مجازات عوامل اصلی وتحقق  حاکمیت 

قانون است.

نمایش چهره شهروندان
مصداق نقض حقوق شهروندی است

سکینه سادات پاد دستیار رئیس جمهوری در پیگیری حقوق و آزادی اجتماعی 
در گفت وگو با ایرنا، نمایش چهره شــهروندان در فرودگاه، برخی ایستگاه های 
مترو و راه آهن در مشــهد را مصداق نقض حقوق شهروندی دانست و عنوان 
کرد: این اقدام کرامت انسانی و حریم خصوصی را نقض می کند و در واقع ناقض 

اصول ۲و ۲۵ قانون اساسی است.
دســتیار رئیس جمهوری در پیگیری حقــوق و آزادی اجتماعی با فراقانونی 
خواندن این اقدام خاطر نشان کرد: هیچ فرد و مقامی حق ندارد با هر بهانه ای 

به حقوق شهروندان تعرض کند و اقدام و رفتار فراقانونی داشته باشد.
پاد با تاکید اینکه با ناقضین به حقــوق مردم و مرتکبین رفتارهای فراقانونی 
برخورد شــود، بیان کرد: از اســتاندار محترم خراســان رضوی انتظار می رود 
به عنوان نماینده عالی دولت مردمی که حفظ کرامت شــهروندان پیوســت 
ناگسســتنی تمام تصمیمات واقداماتش اســت به این موضوع ورود کند و با 

ناقضین به حقوق مردم و مرتکبین رفتارهای فراقانونی برخورد شود.

اصولگرایان استارت رسمی انتخابات مجلس را زدند
غلامعلی حدادعادل، رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با اشاره به اقدامات 
و برنامه هــای انجام گرفته شــورای ائتلاف در هفته های اخیر و ســازماندهی 
تشکیلاتی نیروها در تهران و اســتان ها برای اجرای ماموریت های انتخاباتی، 
بر لزوم برنامه ریزی برای شناســایی، فعال ســازی و ســازماندهی همه افراد و 
گروه هایی که قصد همکاری با شــورای ائتلاف دارنــد، به ویژه جوانان و بانوان 

تاکید کرد.
در این نشســت همچنیــن گزارش های دریافتی از دفترهای اســتانی درباره 

وضعیت انتخابات و کاندیداهای مطرح هر حوزه بررسی شد.
لاله افتخاری نیز با اشاره به اقدامات شورای وحدت اصولگرایان برای انتخابات 
مجلس دوازدهم اظهار کرد: شــورای وحدت در پی ایجاد همگرایی، هم افزایی 
و هماهنگی میان نیروهای انقــلاب برای تحقق بیانات رهبری درباره افزایش 
مشارکت و توجه به شایسته سالاری و دیگر توصیه های انتخاباتی ایشان است.

وی افزود: از این جهت شورای وحدت تلاش می کند به سهم خود در راستای 
تحقق بــه آن بخش از اصول چهارگانه رهبری انقــلاب برای انتخابات یعنی 
»مشارکت« و »رقابت« که امکان فعالیت دارد نقش آفرینی کند. همچنان که 
تحقق دو اصل دیگر یعنی »امنیت« و »ســلامت« نیز بر عهده وزارت کشور، 

شورای نگهبان و دیگر دستگاه های اجرایی و نظارتی است.
افتخاری با اشــاره به تازه ترین اقدامات شورای وحدت برای انتخابات مجلس، 
گفت: ساختارهای استانی شورای وحدت مشخص و شاخص هایی که به معرفی 
افراد اصلح و شایسته حضور در مجلس کمک می کند هم تعیین و برای تهران 

هم سازوکارهایی پیش بینی و معین شده است.
عضو شورای وحدت اصولگرایان با تاکید بر اینکه ما اقدامات لازم برای حضور در 
انتخابات را از مدت ها قبل شروع کرده ایم، اظهار کرد: اگر دیگر گروه های همسو 
و دلســوز هم واقعاً در جهت همگرایی و هم افزایی قدم بردارند شورای وحدت 
حاضر است که با این گروه ها برای رسیدن به یک هماهنگی و تعامل مطلوب، 

گفت وگو و رایزنی داشته باشد.
وی همچنین یادآور شد: برای انتخابات مجلس خبرگان نیز رایزنی ها و اقداماتی 
بــرای وفاق و همگرایی بین نیروهای انقلاب انجام داده ایم و فعالیت ها در این 

زمینه برای رسیدن به نتیجه نهایی ادامه دارد.

ویژه

دولت

احزاب

رحمان زین الدین:  سیاســی-  گــروه 
سیدابراهیم رئیسی صبح روز سه شنبه برای 
تقدیم لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ و نشست 
مشــترک میان دو قوه مجریــه و مقننه به 
مجلس شورای اسلامی رفت و درباره مسایل 
روز و ویژگی هــای لایحــه تقدیمی دولت 
ســخنانی ایراد کرد. طی چند روز گذشــته 
و با انتشــار غیر رســمی لایحه بودجه سال 
آینده در رسانه ها، فعالان اقتصادی و سیاسی 
کشور نســبت به آن واکنش نشان دادند و 
افزایش درامدهــای مالیاتی در این لایحه را 
شبیه کســب پول از نوع«داروغه ناتینگهام« 
دانسته بودند که با پاسخ دولتی ها همراه بود.
اما این سخنان جامعه را اغنا نکرد و همچنان 
انتقادات از لایحه بودجه ســال آینده وجود 
دارد. فعالان سیاســی بر این اعتقادند که با 
توجه به اینکه سال آینده سال بسیار مهمی 
برای یاران رئیسی به دلیل فرا رسیدن سال 
پایانی دولت سیزدهم اســت و می خواهند 
برای کســب رای بیشــتر، دل مــردم را با 
کارهای عمرانی سطحی بدست آورند)همان 
کاری که دولــت اول احمدی نژاد انجام داد 
و بسیاری از ســرمایه های کشور را بصورت 
نقدی میان مردم تقســیم کــرد(، به دنبال 
افزایش درآمدهای خود هســتند و تنها راه 
آن افزایش درآمدهای عمومی اســت چون 
با توجه به اختلاس های بزرگ و نرســیدن 
پول های بلوکه شده و همچنین فروش نفت 
با قیمت های بسیار پایین در بازارهای جهانی 
در خزانه نقدینگی قابل توجهی وجود ندارد 
و بطور مثال مالیات بــر ارزش افزوده که ۹ 
درصد بود را با توجیه اینکه باید رُند شــود 
به ۱۰ درصــد افزایش دادند. امــا از طرف 
دیگــر چند ماه آینده ایــن دوره مجلس به 
پیان می رســد و انتخابات در پیش اســت، 
آنها نیز باید پاســخگوی مردم باشند و تبع 
آن بــه دنبال افزایش آرای خود از حوزه های 
انتخابیه هستند، بنابراین قطعا با بسیاری از 
مواد این لایحه مخالفت می کنند و ســعی 
می کنند که برای رای بیشتر از جامعه هدف، 

ریسک نکنند.
اختلافی بین مجلس و دولت نیست!

ســیدابراهیم رئیســی پس از تقدیم لایحه 
بودجه در نشســت مشترک دولت و مجلس 
بــا بیان اینکــه الگوی مناســب بین دولت 
و مجلــس، تعامل، همگرایــی، همکاری و 
هماهنگی است، گفت: این بدان معنا نیست 
که نمایندگان مجلس نقد اصلاحگرانه خود 
نســبت به دولــت را بیان نکنند، حســرت 
اختــلاف دولت و مجلس را به دل دشــمن 
می گذاریــم. وی با بیان اینکــه تمام تلاش 
دولت و مجلس برطرف کردن کم و کاستی ها 
و رفع نیازهاســت، ادامه داد: تبادل نظر بین 
مجلس شــورای اســلامی و دولت را دارای 

اهمیت دانست و مسئولیت دولت و مجلس 
مشترک است و بر یک کشتی سوار هستند.

محمدباقر قالیباف نیز ا اشاره به اینکه همراه 
با اداره کشور، تحول مهم است، گفت: برخی 
می خواهند اختلاف ســلیقه بیــن دولت و 
مجلس را به اختلاف بین قوا تبدیل کنند، در 

حالی که چنین موضوعی وجود ندارد.
وی ادامــه داد: امروز همدلی و همیاری بین 
دولــت و مجلس یک ضرورت اســت و این 
خواســت رهبر معظم انقلاب و مردم در این 
شرایط است . البته اختلاف سلیقه وجود دارد 
ولی برخی می خواهند این اختلاف ســلیقه 
و مباحث کارشناســی را به اختلاف بین قوا 
تبدیل کننــد، در حالی که چنین موضوعی 
وجــود ندارد و هرگز چنین چیزی در جبهه 

انقلاب رخ نخواهد داد.
وی البته در عین حال بــا بیان اینکه امروز 

برای کشور فقط اداره کردن آن مطرح نیست 
بلکــه همراه با اداره، تحول نیز مهم اســت، 
خاطر نشان کرد: بر همین اساس باید برنامه 
هفتم توسعه را میثاق کاری خود قرار داده و 

منابع لازم را برای آن در نظر بگیریم.
رئیس قوه مقننه تصریح کرد: همه دوستان 
در مجلس شــاهد هســتند عدم اختلاف را 
وظیفه اخلاقی و دینی خود قرار دادیم. البته 
شاید این رویکرد سبب شد در مقطعی برخی 
از دوســتان از ما دلخور شوند ولی این رویه 
وظیفه همه ما است. وی ادامه می دهد: منابع 
را باید در بخشی هزینه کنیم که برای کشور 
آورده داشته باشد و این جزء وظایف همه ما 
است. چرا که مطمئن هستم آنقدر منابع در 
کشور وجود دارد که برای تامین منابع لازم 
جهت اتمام پروژه ها مشکلی نخواهیم داشت. 
در سخنان قالیباف کاملا مشخص است که 

معنی اینکه بایــد برنامه هفتم میثاق کاری 
میان دو قوه باشد چیست؟ یعنی اینکه لایحه 
برنامه هفتمی که دولت انتقادات ســختی از 
آن داشــته و مجلس آنرا مصوب کرده، باید 
بدون چون چرا در دستور کار دولت باشد و 
این مجلس نیست که باید با دولت همراهی 
کند بلکه این دولت است که باید با مجلس 
همراه باشد و بودجه مناسب برای اجرای آنرا 
نیز در نظر بگیرد. البته این موضوع نیز درباره 
اســتعفای غلامرضا معاون سیاسی پیشین 

وزارت کشور مسبوق به سابقه است.
مچ اندازی دولت و مجلس

بر سربودجه
اما به نظر می رسد نمایندگان بیشتر به دنبال 
جذب اعتبــارات در حوزه های انتخابیه خود 
هســتند تا بتوانند بــرای انتخابات درپیش، 
میــان مردم اعتباری کســب کننــد. البته 

نظرســنجی مشــارکت مردم در  آمارهای 
انتخابات براساس اعلام موسسات نظرسنجی 
معتبر در تهران، شــهرهای بزرگ و روستاها 
کاملا متفاوت است و در مجموع نشان دهنده 
عدم حضور گسترده در پای صندوق های رای 
است که این برای نمایندگان انقلابی می تواند 
خبر خوبی باشد تا خالص سازی را یک قدم 
دیگــر جلو ببرند، ولی بــا توجه به تاکیدات 
رهبر معظم انقلاب برای برگزاری انتخاباتی 

باشکوه نمی تواند نظام را قانع کند.
به هرحــال اینکه دولت برای ســال آینده 
چگونه می خواهد با نمایندگانی که برحسب 
تجربه لایحه ای که در اختیار آنها گذاشــته 
می شــود را با افزاودن مواد بیشمار تبدیل به 
طرح می کنند، دست و پنجه نرم کند، سوالی 
بزرگ است که برای دولت شبیه نوعی قمار 

برسر بودجه ۱۴۰۳ خواهد بود.

مردم سالاری تقدیم لایحه بودجه به مجلس را بررسی می کند

قمار دولت بر سر بودجه 1403

بازنده ای به نام اسرائیل
ادامه از صفحه 1

مصر و ســوریه در جنگ۱۹۷۳ به شدت شکســت خوردند؛ اما خساراتی که 
اسرائیل در آن جنگ متحمل شد، رهبرانش )و حامیان آمریکایی آنها( را متقاعد 
کرد که دیگر نمی توانند تمایل مصر برای بازپس گیری ســینا را نادیده بگیرند. 
حماس هرگز نمی تواند اسرائیل را در هماوردی مستقیم شکست دهد؛ اما حمله 
روز شنبه ۱۵مهرماه این گروه یادآور آن  است که اسرائیل آسیب ناپذیر نیست و 
نمی توان خواست فلسطینی ها برای تعیین سرنوشت را نادیده گرفت. همچنین 
نشــان می دهد که توافق نامه ابراهیم و تلاش های اخیر برای عادی سازی روابط 
بین اسرائیل و عربستان سعودی تضمینی برای صلح نیست. در واقع، این اقدامات 

ممکن است این درگیری اخیر را محتمل تر کرده باشند.
این وضعیت به کجا منتهی خواهد شــد؟ گفتنش ســخت اســت. حرکت 
هوشــمندانه برای همه  طرف ها این اســت که با بازگشــت سریع به »وضعیت 
موجود قبل« شروع کنند: حماس حملات موشکی خود را متوقف می کند، فورا 
از مناطقی که تصرف کرده اســت عقب نشــینی  کند، پیشنهاد دهد که اسرای 
اسرائیلی  را بدون درخواســت مبادله برای اعضای حماس در بازداشت اسرائیل 
بازگرداند و به این ترتیب، هر دو طرف با آتش بس موافقت خواهند کرد. ســپس 
ایالات متحده و دیگران یک فشار جدی، یکنواخت و پایدار را برای صلح عادلانه 

و معنادار آغاز خواهند کرد.
اما این اتفاق نخواهد افتاد. ســرانجام، آخرین باری که هر یک از این  طرف ها 
کاری هوشــمندانه یا دوراندیشــانه انجام دادند چه زمانی بود؟ از ســوی دیگر، 
اسرائیل تمام تلاش خود را خواهد کرد تا حتی ظاهر یک موفقیت تاکتیکی برای 
حماس را انکار کند و حتی ممکن است تلاش کند حماس را یک بار برای همیشه 
از غزه بیرون کند. دولت آمریکا قاطعانه پشت هر کاری که اسرائیل تصمیم بگیرد 
خواهد ایستاد. صداهایی که خواستار اعتدال هستند، نادیده گرفته خواهند شد و 

چرخه  انتقام، رنج و بی عدالتی ادامه خواهد یافت.

سرمقاله

رئیسی در سفری غیررسمی  راهی مسکو می شود 
سید ابراهیم رئیسی صبح پنجشنبه به دعوت ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری 

روسیه در راس یک هیئت عالی رتبه سیاسی-اقتصادی راهی مسکو می شود.
رایزنی در خصوص مسائل دوجانبه از جمله تعاملات اقتصادی و نیز گفت وگو 
درخصوص موضوعات منطقه ای و بین المللی به ویژه موضوع فلسطین و تحولات 

غزه اصلی ترین دستور کار رئیس جمهوری در این سفر یک روزه خواهد بود.

اصولگرا

کنایه آذری جهرمی 
به دبیر شورای اطلاع رسانی دولت رئیسی

آذری جهرمی وزیر پیشین ارتباطات و فناوری اطلاعات با بازنشر توئیت احسان 
صالحی دبیرشورای اطلاع رســانی دولت، در صفحه  شخصی خود نوشت: این 
ادبیات متعلق به دبیر شــورای اطلاع رسانی دولت است. فساد زیر عبا؟ برادر! 

شما از »زیرِ عبا« چگونه مطلع شدی؟
بگذریم که رسما پذیرفته اند فساد در این دولت بوده و صرفا مدعی پیشگامی 

در برخورد شده اند.
انتظارِ طرفداران رئیس جمهوری مستقر این بود که اگر شعار خاتمه فساد در 
دولتشان تحقق نیافت، حداقل مثل انتشار لیست واردکنندگان تلفن همراه در 

دولت قبل عمل می کردند.
پ.ن: مطلــب قبلی بنده تعرضی بــه دولت نبود؛ یــک خیرخواهی برادرانه 
برای اصلاح امور بود. اینکه این عزیزان ســعه صدر و اعتماد به نفس ندارند و 
خیرخواهی را با توهین و تهمت پاســخ می دهند؛ جای نگرانی دارد. امیدوارم 

این وضعیت را اصلاح کنند.

رویداد

احمد علیرضابیگی، نماینده مردم تبریز با اشاره به ماجرای 
فســاد چهار میلیارد دلاری با ارز دولتی، در دولت مدعی 
ضدفساد بودن، گفت: موضوع چای دبش طبق گزارشی که 
بازرســی کل ارائه می دهد از سال ۹۸ آغاز شده و تا سال 
۱۴۰۰ رقم قابــل توجهی از ارز ترجیحی به آن اختصاص 
پیدا کرده اســت. در این موضوع یک روابط سازمان یافته 
توام با فســاد مشهود است. بر همین مبنا هم، دولت آقای 
رئیسی ترجیح داد برای مبارزه با فساد وزیر وقت کشاورزی 

را از مدار هیأت دولت حذف کند.
وی بیان کرد: هرجایی که رانت و فقدان نظارت باشد، بروز 
همچین فسادهایی در هر دولتی متصور است. اساسا باید 
به این ســمت پیش برویم که یک اقتصاد شفاف با پرهیز 
از رانت در کشور شاهد باشیم. داشتن اقتصاد شفاف زمانی 
رخ می دهد که اقتصاد را به مردم بدهیم تا ثروت شــان را 

خودشــان اداره کنند. این نماینــده مجلس یازدهم ادامه 
داد: معمولا زمانی که ما ثــروت مردم را از آن ها گرفتیم، 
شــاهد بروز چنیــن موضوعاتی بودیم. وقتــی ما مردم را 
واجد صلاحیت برای اداره ثروت شــان ندانیم و بگوییم که 
دولت شایستگی بیشتری دارد، نتیجه آن هم این فسادها 
و دزدی ها می شــود. این فســادها محصول دولت خاصی 
نیســت و مدام اتفاق می افتد. صاحب مال با دقت از اموال 
خود مراقبت می کنــد بنابراین، باید اداره امور اقتصادی را 
به دست مردم بســپاریم. این چهره اصولگرا گفت: کالبد 
این موضوعات جرم زا و فسادآور است. شما هرکسی را که 
در این جایگاه قرار بدهید که شرایط رانت نیز محیا باشد، 
فارغ از هر حزب و جناحی جرم زا خواهد بود. شما در نظر 
بگیرید در سکونتگاه های غیر رسمی، هر چه اصرار داشته 
باشید ساکنان این محلات شهروندان خوب جامعه هستند، 
اما همین سکونتگاه های غیررسمی محل تولید جرم است. 
زمانی هم که ثروت بی حد و حصر مردم از آن دریغ شــده 
و در اختیار افراد خاص قرار می گیرد زمینه ســاز چپاول و 
سرقت می شــود. این مربوط به این حزب و آن حزب هم 
نیســت. وی با اشاره به فرافکنی دولت درباره این که فساد 
چای مربوط به دولت سابق است، گفت: این فساد محصول 
دولت خاصی اســت. باید تلاش بــر این صورت بگیرد که 
شرایط انجام فساد را دولت ها از بین ببریم که این اتفاق نیز 
نخواهد افتاد چرا که باید ثروت مردم را به آنان بازگرداند. 

مجتبی ذوالنوری نماینده قم در مجلس به مناســبت روز 
دانشجو در دانشگاه قم با بیان اینکه اگر نماینده به وظیفه 
اصلی نظارت بر رانت متعهد شود، دستاورد به قدری است 
که دیگر فقر و فقیــری نخواهد ماند که پس از آن نیاز به 
معرفی وام ۵ میلیون تومانی باشــد، اضافه کرد: تمرکز بر 
گلوگاه های فساد کار نماینده مجلس است نه چک کردن 
خرابی تیر برق و مشکلات آسفالت خیابان؛ من بیان کردم 
و همچنان بر آن هستم که نباید مردم را فقیر کنیم و بعد 
به آن ها وام دهیم که هیچ ســودی در رفاه مردم نخواهد 

داشت اما مخالف وام قرض الحسنه نبوده و نیستم.
نماینده مردم قم در خصوص رای موافق به افزایش ســن 
بازنشســتگی و مخالفت با آن تشــریح کرد: در این مورد 
موضــوع به گونه ای مطرح  شــد که بعضــا نمایندگان به 
درستی متوجه بحث نشدند و حین رای گیری و با توجه به 
زمان بســیار محدود آن، به موضوع مورد بحث رای اشتباه 
داده  شد؛ در این خصوص هم چنین بوده که بنده و برخی 
نمایندگان به دلیل تداخل مباحث متوجه نشده و به اشتباه 
رای دادیم که وقتی موضوع مشــخص شد شخصا هم به 
صورت علنی و هم از طریق نامه به دبیر شــورای نگهبان 
اعلام کردم که این مصوبه ایراداتی دارد و شرعا نیز اشکال 

دارد.
وی اضافه کرد: این اشتباه صورت گرفته و از اعتراف به آن 
نه ابایی دارم و نه خجالت می کشم؛ لذا با صدای رسا اشتباه 

خــود را اعلام کرده و بابت آن عذرخواهی می کنم. یکی از 
اعضای داوطلب ســامانه شفافیت مجلس هستم که همه 
مردم در تمام نقاط کشور می توانند با مراجعه به این سامانه 
تمامی آراء صادر شده بنده در مجلس را مشاهده کنند و از 

همین رو از اعتراف به اشتباهات خود ابایی ندارم.
نماینــده مردم قم همچنین عنوان کرد: با مســئله گرانی 
بنزین به جد مخالفم و اعلام می کنم که درحال حاضر بین 
۱۵ تا ۲۰ میلیون لیتر کســری بنزین در کشــور داریم و 
بنزین را وارد می کنیم و بنزین یک دلاری را و به قیمت سه 

هزار تومن می فروشیم.
وی افزود: تمام تلاش ما بر این اســت که منابع فسیلی را 
مدیریت کنیم و از انرژی های جایگزین جهت این کسری 
بنزین اســتفاده کنیم؛ چراکه مردم توان و بضاعت گرانی 

بنزین را ندارند. 

علیرضابیگی:

هرجا رانت و عدم نظارت باشد، فساد رخ می دهد
ذوالنوری:

اشتباهی به افزایش سن بازنشستگی رأی دادم


